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همه باید از هیات مذاکره 
کننده حمایت کنیم

سفیر ایران در انـگلیس در صــــفحه 
اینستاگرام خود نوشت: تاکنون هیچ یک 
از کشورهای غربی و آمریکا ابتکار قابل 
توجهی اعم از سیاسی، حقوقی و عملی 
برای تضمین تداوم اجرای تعهدات در 
توافق مهم و استراتژیک هسته ای ارائه 
نکرده اند. محسن بهاروند ادامه داد: اروپا 
هم قبول دارد که رفتار آمریکا پس از 
انعقاد برجام در عدم اجرای تعهدات خود 
یک اقدام یکجانبه خودسرانه، غیرقانونی 
و غیر سازنده بود. همه آنها هم قبول 
دارند که باید تضمینی وجود داشته 
باشد که این رفتار مجددا تکرار نشود و 
همگان در آینده طبق قطعنامه ۲۲۳۱ 
باید متعهد به تعهدات خود باقی بمانند. 
با این حال هیچ یک از آنها تاکنون ابتکار 
قابل توجهی اعم از سیاسی، حقوقی و 
عملی برای تضمین تداوم اجرای تعهدات 
این توافق مهم و استراتژیک در آینده 
ارائه نکرده اند. وی تصریح کرد: البته 
هیات ایرانی دارای توانایی کارشناسی 
است و می تواند این راهکارها را روی میز 
بگذارد. باید دید طرف های مقابل چقدر 
با حسن نیت رفتار خواهند کرد. همه ما 
باید از هیات کشورمان در این مذاکرات 

مهم حمایت کنیم.

سـرمقــاله

مذاکرات وین بر روی غلتک افتاده و این مساله بیانیه دفتر شورای 
عالی امنیت ملی که در سایت نورنیوز منتشر شد نشان می دهد 
که مسیر برای به نتیجه رسیدن در حال همواره شدن است. لذا 
امیدواری زیادی وجود دارد که مذاکرات ظرف ماه جاری جمع و 
جور شود. البته نمی توان گفت که مذاکرات طی یکی دو روز نتیجه 
بخش باشد و طرفین چیزی را امضا کنند. اما آنچه که از ظواهر 
امر بر می آید اینکه مسیر مذاکراتی خوبی را شاهد هستیم و دو 
طرف ایران و آمریکا نیز اراده قوی دارند تا این مساله را حل کنند. 
واسطه ها نیز از جمله اتحادیه اروپا و روس ها و چینی ها فعالیت 
خود را انجام می دهند و مجموعه شرایط مثبت تلقی می شَود. از 
طرفی اینکه گفته می شود روسیه نقش و تاثیر بیشتری در مذاکرات 
دارد و حتی برخی مطرح می کنند که مدیریت مذاکرات را بر 
عهده گرفته را اینگونه باید تفسیر کرد که وقتی با کشوری که باید 
مذاکره صورت بگیرد مذاکره  مستقیمی صورت نمی گیرد طبیعتا 
کشورهایی واسطه می شوند. البته یک واسطه مذاکراتی داریم که 
اتحادیه اروپا و آقای انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات است. اما 
یک واسطه  هایی نیز داریم که به خاطر نزدیکی به آن کشور مذاکره 
کننده یعنی ایران نقش بازی می کند که این نقش را نیز روسیه بر 
عهده دارد. چرا که چین خیلی در این قضیه فعال نیست. بنابر این 
وقتی که ایران با روسیه روابط نزدیکی دارد طبیعتا قبل از اینکه 
مذاکرات به بن بست برسد یا در جاهایی که به بن بست می رسد با 
روسیه مشورت می کند که روسیه بتواند این بن بست ها را بشکند. 
یا روسیه متقابلا موانعی را که می بیند با توجه به دوستی با ایران 
می خواهد که از مواضع خود کوتاه بیاید و طرف مقابل نیز از مواضع 
خود کوتاه خواهد آمد. آنچه مسلم است روس ها در اینکه طرف 
ایرانی را راضی کنند که آن 85 درصدی که هیأت مذاکره کننده 
ایرانی با طرف مقابل به توافق رسیده از آن به بعدش را پیگیری کنند 
نقش بسزایی داشتند. هر چند که روس ها سعی کردند که رضایت 
طرف ایرانی را نیز جلب کنند و ۲ پیش نویس طرف ایرانی نیز در 
این قالب بگنجانند. نقش اتحادیه اروپا نقش منتقل کننده است به 
نحوی که خبر و نتیجه مذاکرات را می برد و تصمیم آمریکاییَ ها را 
می آورد اما روس ها نقش اصرار کننده دارند که این نقش تا کنون 
جواب داده که هم پیشنهادات ایران در قالب قبلی گنجانده شده 
و هم آن چیزی که همه حتی خود روس ها می خواستند که دنباله 
مذاکرات قبلی را پی بگیرند از طرف ایران مورد تایید قرار گرفته 
است و طرف ایرانی نیز رضایتی نسبی حاصل کرده است. ضمن 
اینکه بحث بر داشتن تحریم در امتداد کار خودش باعث می شود که 
نتیجه ملموسی را در روزهای آینده ببینیم که اگر آن نتیجه ملموس 
در مورد تحریم ها مورد رضایت باشد طبیعتا پیدا کردن راه حل برای 

بخش های دیگر راحت تر خواهد بود.

مسیر هموار مذاکرات برای توافق 

ابلاغ مصوبه ویژه اقتصاد 
دیجیتال توسط مخبر

معاون اول رئیس جمهور مصوبه مربوط به تشکیل 
و تعیین ترکیب کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال 
و حدود اختیارات تفویضی هیات وزیران در این 
کارگروه را ابلاغ کرد. هیأت وزیران در جلسه مورخ 
8 دی ۱۴۰۰ و در راستای تصمیم دولت مبنی بر 
تشکیل کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال با هدف 
راهبری و هماهنگی توسعه اقتصاد دیجیتال و 
دستیابی به کسب سهم ۱۰ درصدی اقتصاد دیجیتال 
از کل اقتصاد کشور، ترکیب کارگروه مذکور و حدود 
اختیارات تفویضی خود در آن را تعیین کرد. به موجب 
این مصوبه، کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال مرکب از 
وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات، امور اقتصادی و 
دارایی، صنعت، معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهور و رئیس کل بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران تشکیل می شود. 
توسعه زیرساخت های اقتصاد دیجیتال، ، حمایت از 
پلتفرم ها و کسب و کارهای دیجیتال و فناوری پایه در 
کشور، بسترسازی برای توسعه اشتغال فناوری پایه 

در کشور، از جمله وظایف کارگروه یاد شده است. 

 توصیه های سردار سلیمانی
 به تیم مذاکره کننده 

وزیر امور خارجه در خصوص نقش توصیه های 
سردار سلیمانی در پیشبرد اهداف مذاکرات هسته ای 
گفت: سردار شهید سلیمانی بیش از هرچیز به تیم 
مذاکره کننده ایران توصیه می کرد مراقب باشید 
که با چه طرف هایی در حال مذاکره هستید و با 
استفاده از تجارب خود در رفتار شناسی آمریکایی ها 
در سال های تجاوز و اشغال افغانستان و عراق به تیم 
مذاکره کننده یادآوری می کرد که به دشمن اعتماد 
نکنید، در میز مذاکره قوی و منطقی و منسجم باشید 
و دستاوردهای میدانی را در میز مذاکره به نفع ملت 
نقد کنید. حسین امیرعبداللهیان به امنیت آفرینی 
سردار سلیمانی در منطقه اشاره کرد و افزود: ماحصل 
آنچه سردار سلیمانی در منطقه انجام داد علاوه بر 
امنیت و صلح برای کشورهای منطقه از جمله عراق و 
سوریه، عقبه ای برای جمهوری اسلامی ایران در میز 
مذاکرات ایجاد کرد و نشان داد کشورمان علاوه بر 
دفاع از حقوق هسته ای خود در مذاکرات بین المللی 
در دفاع از حقوق ملت های منطقه نیز دست برتر دارد. 

 تبدیل مولفه های قدرت ملی
 به اقتدار منطقه ای  و بین المللی 

همزمان با سالگرد شهادت سردار سپهبد قاسم 
سلیمانی، هیأت مذاکره کننده ایران در مراسم 
بزرگداشتی که در سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در وین برگزار شد، شرکت کردند. علی باقری 
رئیس هیأت مذاکره کننده ایرانی در این مراسم 
با گرامیداشت یاد و خاطره فرمانده شهید نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، ثبات قدم 
در پیگیری اهداف و منافع ملت ایران را درس مهم 
سردار سلیمانی خواند. وی با اشاره به اهمیت تولید 
»قدرت« و »اقتدار«، تصریح کرد که سردار شهید 
سلیمانی ضمن نقش آفرینی موثر در تولید مؤلفه های 
قدرت ملی، توانست این مؤلفه ها را در عرصه های 
منطقه ای و بین المللی به اقتدار تبدیل کند. در این 
مراسم همچنین شماری از حاضرین به ذکر خاطرات 
و نکاتی در خصوص شخصیت و اقدامات سردار 

سلیمانی پرداختند. 

شهید سلیمانی در هر زمان و مکانی 
فریادرس صدای مظلوم  بود

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه 
شهید سلیمانی ۴۱ سال برای امنیت ایران در 
جبهه های جنگ خدمت کرد، اظهار کرد: بنده از 
سال ۱۳۶۰ در لشکر ۴۱ ثارا... در خدمت ایشان، 
از نزدیک شاهد رشادت هایش بودم، بارها این 
شهید در جبهه های دفاع مقدس جانباز شد و 
پس از جنگ تحمیلی نیز هرجا ندای مظلومیت 
را می شنید خود را مکلف به خدمت می دانست و 
در همه جا حضور داشت. سید محمد حسینی با 
اشاره به خدمات سردار حاج قاسم سلیمانی گفت: 
مدافعان حقوق بشر در مواجهه با داعش هیچ 
اقدامی نداشتند اما سردار سلیمانی به تنهایی 
وارد میدان مبارزه شد و ادیان توحیدی هم به 
این موضوع اذعان دارند. بسیاری از انسان ها با 
ادیان مختلف با رشادت های این شهید از دست 
تروریسم نجات پیدا کردند. وی تاکید کرد: سوریه 
از کشورهایی است که بعد از فلسطین و لبنان 
دارای زیارتگاه هایی است که برای مسیحیان 
بسیار مهم است، سه شهر مسیحی نشین در 
سوریه در اشغال داعش قرار گرفت که شهید 
سلیمانی برای نجات مردم و این شهرها بسیار 

تلاش کرد. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهوری گفت: اگر شخصیت 
یک  فرد بسیار توسعه یافت دیگر فقط یک فرد حقیقی 
نیست، بلکه توسعه وجودی، او را شخصیتی می کند که به 
عنوان یک ملت و یک مکتب از او یاد می شود و این مکتب 
نه با ترور از بین می رود نه با موشک. آیت  ا... سیدابراهیم 
رئیسی طی سخنانی در مراسم دومین سالگرد شهادت 
سردار قاسم سلیمانی که در مصلای تهران برگزار شد، 
با بیان اینکه شهید سلیمانی نه به عنوان یک فرد که 
به عنوان یک فرهنگ، راه و مکتب از سوی رهبری 
انقلاب اسلامی معرفی شد، اظهار کرد: اگر شخصیت 
یک فرد بسیار توسعه یافت دیگر فقط یک فرد حقیقی 
نیست، بلکه توسعه وجودی، او را شخصیتی می کند که 
به عنوان یک ملت و یک مکتب از او یاد می شود. وی 
افزود: این مکتب نه با ترور از بین می رود نه با موشک. 
مکتب می ماند و بقا دارد. امیرالمومنین وقتی که مالک 
اشتر به شهادت رسید در کلامی تاکید فرمودند که او 
از یک وسعت وجودی برخوردار شده است که راهش، 
راه امیرالمومنین است. راه حاج قاسم هم ادامه راه امام 
خمینی و امام خامنه ای است. رئیس جمهور تصریح کرد: 
او اهل صدق، اخلاص و دلدادگی به خدا بود. برای کارهای 
بزرگ فقط خشیت الهی می تواند کمک کننده باشد تا از 
هیچ چیز و هیچ کس هراس نداشته باشیم. رمز موفقیت 
حاج قاسم هم همین خشیت الهی بود. او با علم به قدرت 
ظاهری آمریکا و همپیمانانش، از عمق جان عقیده داشت 
آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند. رئیسی با بیان اینکه 
او سردار و شخصیت نظامی بود، ولی نباید فقط به عنوان 
شخصیت نظامی دید.  رئیسی افزود: او دارای فرهنگ 
بود. او تخصص فتح سرزمین های اشغال شده را داشت، 

تخصص فتح دل ها را داشت. و فتح دل ها مهمتر از فتح 
سرزمین هاست. فتح دل ها با پول و قدرت اتفاق نمی افتد. 
او روح بزرگی داشت که به تعبیر قرآن درباره یاران رسول 
ا... دربرابر دشنمان سخت بود، اما در مقابل دوستان و 
مظلومان رحما بینهم بود. رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
حاج قاسم مرد میدان شد، چون ظرفیت داشت، گفت: 
او در منطقه ظرفیت سازی کرد و جوانان منطقه را برای 
دفاع از دین، منطقه و کشورهایشان بسیج و به خط کرد و 
نتیجه، مرگ داعش و پیروزی جبهه مقاومت شد. دشمن 
از حزب ا... نگران بود، اما حزب ا... به یک جبهه مقاومت در 
منطقه تبدیل شد. وی ادامه داد: شهید سلیمانی به وضع 
موجود قانع نبود. تفکرش و نگاهش انقلابی بود و قانع 
نمی شد و معتقد بود آنچه در توانش بود باید به کار گرفته 
شود و اینگونه پیش رفت. نگاه او تمدنی و تشکیل مدنیتی 
به نام دین در منطقه بود و همین نگاه دشمن را شکست 
داد. او هم شجاعت داشت و هم عقلانیت. رئیس جمهور 
در ادامه با بیان اینکه سردار سلیمانی بن بست شکن بود 
و هیچ مانعی را پیش روی خود به رسمیت نمی شمارد، 
اظهار کرد: حاج قاسم بصیرت داشت. دشمن تصور کرد 
روز ۱۳ دی روز پایان حاج قاسم است، اما زهی خیال 
باطل و این روز شد روز تولد دیگر حاج قاسم و تا زمین، 
زمین است و زمان، زمان، عمر او ادامه خواهد داشت . 
وی ادامه داد: می خواستند عاشورا پایان حسین)ع( 
باشد، اما عاشورا روز تولد کربلاییان شد. رهبری درست 
فرمودند که شهید سلیمانی بسیار خطرناک تر از سردار 
سلیمانی خواهد بود. وصیت سردار سلیمانی به عنوان 
منشور انقلاب اسلامی باید در جامعه جلوه بیشتری یابد. 
او معتقد بود اگر این خیمه بماند همه حرم ها می ماند، اما 

اگر این خیمه آسیب ببیند همه حرم ها آسیب می بیند، 
پس باید تلاش کنیم نظام حفظ شود، سعادت ما در حفظ 
نظام جمهوری اسلامی است. رئیسی با بیان اینکه سردار 
سلیمانی همه جا دنبال حل مشکلات مردم بود، گفت: 
این شهید در دوره ای که من در آستان قدس رضوی بودم 
به من می گفت برای خانواده های فاطمیون کاری انجام 
دهید. رئیس قوه مجریه عنوان کرد: سردار سلیمانی یک 
دیپلمات مقتدر و یک میدان دار بود که خوش درخشید. 
او فردی انقلابی و فراجناحی بود و مسئله اش نجات اسلام 
و دفع شر، فساد و ظلم بود. سردار سلیمانی از سنی، شیعه، 
فلسطینی، لبنانی، یمنی، ایزدی و مسیحی دفاع می کرد 
و نگاهش دفع شر دشمن و آزادسازی منطقه بود. این 
شهید هم ظرفیت داشت و هم در جهان اسلام ظرفیت 
سازی کرد. وی این ظرفیت را از عبودیت پروردگار پیدا 
کرد. رئیسی بیان کرد: باید رئیس جمهور وقت آمریکا 
که دستور ترور شهید سلیمانی را صادر کرد محاکمه و 
قصاص شود و حکم خدا درباره او اجرا شود. اگر سازوکار 
محاکمه ترامپ، پمپئو و دیگران در دادگاه فراهم شد و 
آن ها مجازات شدند فبها، والا دست انتقام از آستین ملت 
بیرون می آید. رئیس جمهور خطاب به مسئولان نظام بیان 
کرد: پیام شهید سلیمانی برای همه ما این است که باید در 
مسیر خدمت به مردم گره گشایی از زندگی آن ها، نجات 
اقتصاد کشور و پیشبرد اهداف انقلاب هیچ مانعی را به 
رسمیت نشماریم و با فرهنگ »ما می توانیم« و با تمام 
قوت کارها را به پیش ببریم و رضایت خدا و شاد کردن 

دل مردم را پیشه کنیم.

عبدالرضا فرجی راد 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

رئیس جمهور: 

 مکتب سردار سلیمانی
 نه با ترور از بین می رود نه با موشک

 باید با فرهنگ »ما می توانیم« کارها را به پیش ببریم

دیدگــــاه
توافق چگونه ممکن می شود؟

ادامه از صفحه اول/  و همواره به بهانه های مختلف 
ادعاهای زیادی درباره هسته ای شدن ایران مطرح 
می کنند. آن ها از همه امکانات خود برای تاثیرگذاری بر 
کشورهای دیگر استفاده می کنند تا برجام دوباره احیا 
نشود. تهدیدهایی هم که این روزها انجام می دهند یک 
نوع فضاسازی و یک عملیات روانی است و چندان جدی 
نیست. ایران اگر بتواند افکار عمومی داخلی را توجیه 
کند و بر افکار عمومی در خارج از کشور نیز تاثیر بگذارد، 
گام بزرگی برای موفقیت در مذاکرات برداشته است. 
همه طرف ها اکنون از قدرت رسانه استفاده می کنند 
که حتی می تواند بر روی مذاکره کنندگان هم تاثیر 
مثبت یا منفی بگذارد. به اعتقاد من مذاکرات باید حتما 
پیوست رسانه ای هم داشته باشد. طرف های دیگر اکنون 
از ظرفیت تمام شبکه ها استفاده می کنند و در خلال 
مذاکرات سعی دارند از این طریق علیه ایران فضاسازی 
کنند. ما نیز برای اقناع افکار عمومی، برای بیان اهداف 
مذاکرات و مطالب تاثیرگذار، باید وضعیت خود را از این 

طریق برای همگان تبیین کنیم.

رئیس قوه قضائیه خواستار شد: 

تعیین تکلیف محکومان قدیمی پرونده های قصاص  
  گذراندن دوران محکومیت در زندان های محل سکونت افراد  

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه به دادستان کل 
کشور مأموریت داد با همکاری سازمان زندان ها و 
شورای حل اختلاف حداکثر تا پایان سال جاری، نسبت 
به تعیین تکلیف محکومان قدیمی پرونده های قصاص 
که در مواردی حتی بیش از سه دهه هست در زندان 
به سر می برند اقدام کند. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای با تصریح بر اینکه آمریکایی های 
جنایتکار با به شهادت رساندن سردار سلیمانی مرد 
حاضر در صف اول مبارزه با تروریست ها، گفت: به 
فضل پروردگار تقاص حاج قاسم و همرزمانش از 
آمریکایی های جنایتکار گرفته خواهد شد و آنها 
دیگر خواب راحت نخواهند داشت و در هر جا باید 
دلهای شان بلرزد که نیروهای مقاومت به سراغشان 
خواهند آمد. رئیس قوه قضائیه گفت: دولت، قوه 
قضائیه و وزارت امور خارجه باید از همه ظرفیت های 
قانونی و حقوقی برای تعقیب جنایتکارانی که مبادرت 
به ترور حاج قاسم و همرزمانش کردند استفاده کنند 
و در دادگاه ها و سازمان های بین المللی و همچنین 
دادگاه های داخلی عاملان و آمران این جنایت را 

تعقیب کنند. 
 استفاده حداکثری از ظرفیت  مردم

رئیس قوه قضائیه بر استفاده حداکثری از ظرفیت 
مردم، صاحبان نفوذ و صاحبان کلام برای گذشت 
اولیای دم از تقاضای قصاص تاکید کرد و گفت: قصاص 
هر یک نفر در جامعه، مشکلات بسیاری را برای آینده 
فرزندان و خانواده او به وجود می آورد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با بیان اینکه اگر، ولی یا 
اولیای دم در مرحله اول راضی به صرف نظر از قصاص 
نشدند، نباید ناامید شوند و باز هم باید اقدام کنند، 
تصریح کرد: در خصوص محکومان قصاص قدیمی که 
در زندان هستند، اما اولیای دم نه حکم را اجرا می کنند 

و نه رضایت می دهند چنانچه اولیای دم عذر موجهی 
ندارند، ماده ۴۲۹ قانون مجازات اسلامی تکلیف را 
روشن کرده و امکان اخذ تضمین مناسب و آزاد کردن 
این نوع از زندانیان محکوم به قصاص فراهم است؛ البته 
تشخیص تضمین مناسب با قاضی است. وی به پرونده 
برخی از محکومین به قصاص که به دلایل مختلف از 
جمله عدم پرداخت فاضل دیه از سوی اولیای دم یا 
جهات دیگر چندین سال است که در زندان بلاتکلیف 
به سر می برند اشاره کرد و گفت: از یکی از استان ها که 
کسب اطلاع کردم متوجه شدم که محکومی از سال 
۶۳ که مرتکب قتل شده و محکوم به قصاص گشته 
است، در زندان در وضعیت بلاتکلیفی به سر می برد که 
این امر آسیب های زیادی را به لحاظ روانی برای فرد 
محکوم ایجاد می کند. رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت 
گذشت و بخشش و درعین حال حق اولیای دم برای 
قصاص گفت: شورای حل اختلاف در این خصوص باید 
جدی تر وارد عمل شود، سوابقی از افراد محکوم به 
قصاص در معاونت اول قوه قضائیه گردآوری شده است 
که دادستان کل کشور و شورای حل اختلاف با دریافت 
این سوابق و تکمیل آن تا پایان سال نسبت به تعیین 
تکلیف افرادی که در پرونده های قتل عمد محکومیت 
قصاص پیدا کرده اند مبادرت کند. رئیس دستگاه 
قضا در ادامه با تبیین دلایلی که باعث بلاتکلیفی 
محکومان به قصاص در پرونده های قتل عمد می شود، 
بر ضرورت توجه به ماده ۴۲۹ قانون مجازات اسلامی 
ناظر بر مواردی که محکوم به قصاص، در زندان است و 
صاحب حق قصاص، بدون عذر موجه یا به علت ناتوانی 
در پرداخت فاضل دیه، مرتکب را در وضعیت نامعین 
رها می کند، اشاره کرد. رئیس قوه قضائیه به موضوع 
گذراندن دوران محکومیت و تحمل کیفر در زندان های 
محل سکونت افراد محکوم اشاره کرد و در این زمینه 

به مسئولان ذیربط تاکید کرد وقتی محکومی از طرف 
یک حوزه قضائی که در آن محکومیت یافته به حوزه 
قضائی مرتبط با محل سکونتش منتقل می شود، 
حتما باید از طرف حوزه قضائی مبدأ، پرونده این 
محکوم از جهات مختلف نظیر بهره مندی از تأسیسات 
ارفاقی، مرخصی، استفاده از پابند و نیابت های قضائی 
شفاف و روشن شود و اگر لازم است حوزه قضائی 
مبدأ اختیارات حقوقی لازم را به حوزه قضائی مقصد 
تفویض کند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای در ادامه با اشاره به اهمیت سرکشی مقامات و 
مسئولان قضائی از زیرمجموعه های خود و ملاقات 
چهره به چهره با کارکنان دستگاه قضائی گفت: همه 
مقامات و مسئولان قضائی و همچنین روسای کل 
دادگستری های استان ها، سرکشی از مراجع و مراکز 
و سازمان های زیرمجموعه و ملاقات چهره به چهره و 
بدون واسطه با کارکنان دستگاه قضائی را در برنامه های 
کاری خود بگنجانند، چرا که این امر تأثیر شگرفی در 
پیشبرد امور و آگاهی مقامات و مسئولان از نقاط قوت 

و ضعف مجموعه تحت مدیریت دارد. 
 دیدار بدون واسطه با مردم 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای همچنین 
از مقامات و مسئولان قضائی که در مرکز ارتباطات 
مردمی قوه قضائیه برای دیدار بدون واسطه با مردم 
و استماع مسائل و رفع مشکلات آنها حضور پیدا 
می کنند تقدیر به عمل آورد و به حضور خود برای اقامه 
نماز مغرب و عشاء در یکی از مساجد تهران و ملاقات و 
شنیدن مشکلات تعدادی از مردم به صورت چهره به 
چهره در حاشیه اقامه نماز اشاره کرد و تأکید داشت: 
حضور در متن مردم برکات بسیاری دارد و پیشنهادات 
و انتقادات ارائه شده از جانب مردم متدین و دلسوز، 

بسیار راهگشاست.

آرمان ملی: سخنگوی وزارت خارجه کشورمان 
اظهار داشت: در روزهای آینده در حوزه دیپلماسی و 
روابط خارجی در تهران میزبان هیات هایی خواهیم بود 
و هیات هایی بلندپایه از ایران در سطح رئیس جمهور 
و وزارت خارجه سفرهایی خواهند داشت. سعید 
خطیب زاده در ارتباط با سفر رئیس جمهور به مسکو 
گفت: سفر آقای رئیسی به مسکو در راستای دعوت 
آقای پوتین انجام می شود. این یک سفر کاری است و 
تلاش می شود که در جریان این سفر و دیدار روسای 
جمهور دو کشور در حوزه های مختلف سیاسی، امنیتی، 
تجاری، نظامی و اقتصادی موضوعات مختلف مورد 
بررسی قرار بگیرد. وی با بیان اینکه ما در چهار حوزه 
رفع تحریم ها و اجرای تعهدات، تضمین ها، راستی 
آزمایی و همچنین رفع تحریم ها و موضوع هسته ای 
پیشرفت هایی داشته ایم که در برخی از حوزه ها 
پیشرفت ها کم و در برخی حوزه ها پیشرفت ها زیاد 
بوده است، عنوان کرد: در حوزه اجرای تعهدات از سوی 
طرف های مقابل پیشرفت ها کمتر بوده است. امروز توپ 
در زمین غربی هاست که نشان دهند که به وین آمده اند 
تا در کمترین زمان به یک توافق خوب برسیم. ما برای 
رسیدن به یک توافق خوب و تحقق خواسته ها و منافع 
ملت ایران به وین رفته ایم. سخنگوی وزارت خارجه 
اظهار کرد: همکاری و مواضع ایران، روسیه و پکن چه 
در مورد موضوع مذاکرات وین و چه مسائل غیر از آن به 
هم نزدیک است. این دیپلمات ارشد کشورمان عنوان 
کرد: پنجره رسیدن به توافق تا ابد باز نخواهد ماند. زمان 
حساس است و جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه از 

این پس به تنهایی بار زنده نگه داشتن توافق برجام را 
به دوش نمی کشد. ما به وین نمی رویم که وقت و انرژی 
ایران و تیم مذاکره کننده ایران هدر برود. پیشنهادات 
مشخص ما روی میز است. طرفَ های مقابل نیز باید با 
پیشنهادات مشخص بیایند تا در کمترین زمان ممکن 
به یک توافق خوب برسیم. سخنگوی وزارت خارجه در 
مورد ارزیابی رویکرد چین و روسیه تصریح کرد: چین و 
روسیه بر خلاف تروئیکای اروپایی دچار آلزایمر نیستند 
و می دانند که این آمریکایی ها بودند که فعالانه تلاش 
کردند برجام را از بین ببرند و فشار آوردند که کسی به 
برجام متعهد نماند و در همین چارچوب کمپانی ها را 
برای عدم فعالیت و حضور در بازار ایران تحت فشار 
قرار دادند و امروز در حالی در وین است که هیچ یک 
از این سیاست ها را عوض نکرده است. وی ادامه داد: 
در موضوعات اختلافی تمام ۱+۴ و ایران در خصوص 
اصل ارائه تضمین و راستی آزمایی اشتراک نظر دارند. 
خطیب زاده بیان کرد: به تروئیکای اروپایی توصیه 
می کنیم از مسیری که در این مدت طی کرده اند فاصله 
بگیرند. ما در وین هستیم که آمریکا به صورت موثر به 
برجام بازگردد و به تعهدات خود عمل کند و از دیگر سو 
مطمئن شویم که طرف های اروپایی از بی عملی خارج 
می شوند و به آنچه که امضا می کنند در عمل متعهد 
هستند. سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد برخی 
از ضرب الاجل ها در ارتباط با مذاکرات وین که بعضا از 
سوی مقامات اروپایی و آمریکایی مطرح می شود، بیان 
کرد: ما هیچ ضرب الاجل ساختگی را نمی پذیریم و 
امیدواریم کسانی که این ضرب الاجل های ساختگی را 

نیز مطرح می کنند خودشان این مسائل باورشان نشود 
و برای رسیدن به یک توافق خوب به تهران بیایند. 
سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با این موضوع که 
برخی با توجه به سفر آتی رئیس جمهور به روسیه و سفر 
وزیر خارجه به چین این موضوع را مطرح می کنند که 
نگاه ویژه ایران به شرق به نوعی متعارف با نگاه نه شرقی 
و نه غربی است و ایران حوزه تعاملاتش با غرب کمرنگ 
شده است، تاکید کرد: سیاست خارجی ایران یک 
سیاست خارجی متوازن، پویا و هوشمند است. نگاه ما به 
شرق نگاه اصیلی است و در نفی کسی و یا عکس العمل 
به کسی نیست. خطیب زاده ابراز داشت: چیزی به جز 
متن های مکتوب آن هم به صورت غیررسمی بین ایران 
و آمریکا رد و بدل نشده است که این نیز با مکانیزم 
روشنی صورت می گیرد و هیچ پیام شفاهی رد و بدل 
نشده است. سخنگوی وزارت خارجه در مورد این ادعا 
که گفته می شود ایران از مواضعش عقب نشینی کرده 
اذعان کرد: ما در بستر فضای عمومی و رسانه ای معمولا 
گفت وگوها را جلو نمی بریم ولی با توجه به برخی از 
مسائل نکاتی را خدمت شما عرض می کنم. اگر امروز 
به متن مشترکی رسیده ایم به خاطر این است که طرف 
غربی پی برد که باید از درخواست های حداکثری خود 
عقب نشینی کند و آنچه که امروز داریم عقب نشینی 
یا به عبارتی دیگر واقع بینی طرف های غربی است که 
متوجه شدند که نمی توانند خواسته ای فراتر از برجام 
در موضوع هسته ای داشته باشند و کمتر از برجام نیز 
نمی توانند در خصوص اجرای تعهدات خود عمل کنند. 
وی ادامه داد: ما وارد بحث های محتوایی شده ایم. وی 
تصریح کرد: بین ایران و آمریکا نیز مسیر مشخصی برای 
تبادل نظر وجود دارد. این تبادل نظر برای جلوگیری از 
برخی سوءتفاهم ها و سوء برداشت ها به صورت مکتوب 
و غیررسمی از طریق هماهنگ کننده کمیسیون برجام 

انجام می شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:  

در وین پیشرفت هایی داشته ایم
 هیچ پیام شفاهی بین ایران و آمریکا رد و بدل نشده است

 وصیت نامه 
حاج قاسم 

دبیــــرکل حزب موتلفــــه گفـت: 
وصیت نامه سیاسی - الهی سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی در برگیرنده همه 
مواضع شهیدان انقلاب اسلامی است. 
اسد ا... بادامچیان اظهار داشت: شهید 
سلیمانی یک سردار حکیم و یک مومن 
پاکباخته ولایت بود که عمر خود را در 
پاسداری از نظام اسلامی سپری کرد. او 
هم یک نظامی بود و هم یک سیاستمدار 
حکیم و یک دیپلمات آگاه به فنون 
دیپلماسی بود. وی اضافه کرد: او محبوب 
رهبر و قهرمان ملت و عزیز امت بود و 
به همین خاطر میلیون ها نفر در نجف 
و بغداد و سپس در اهوار، تهران، قم و 
کرمان جانانه در تشییع او شرکت کردند 
تا پیامشان به مستکبران و قاتلان صریح 
و آشکار برسد که سلیمانی ها جاودانگان 
راست قامت تاریخند و با شهادت همیشه 
در همه صحنه ها حضور مستمر دارند. 
وی تاکید کرد: ضربه عین الاسد شروع 
یک انتقام تاریخی بود اما پایان این ضربه 
اضمحلال و فروپاشی حضور اشغالگران 
در سرزمین قدس و اخراج متجاوزان 
تروریست ارتش جنایتکار آمریکا و ناتو 
از منطقه است که آن روز خیلی دور 

نیست.

یـــادداشت

گروه طالبان که چند ماه پیش کنترل کشور افغانستان را با 
حمایت پاکستان به دست گرفت، چند روز پیش درپی درگیری 
مرزی در ولایت خوست افغانستان با مرزبانان پاکستانی بخشی 
از دیوار امنیتی احداث شده ارتش پاکستان در امتداد خط مرزی 
مناقشه آمیز دیوراند را تخریب کرد. دیواری که دولت های قبلی 
افغانستان هرگز به خود جرات نزدیک شدن به آن را نمی دادند 
اما طالب که تصور می شود نیروی دست ساز پاکستان است، نه 
تنها دیوار امنیتی پاکستان را تخریب کرد، بلکه این ذهنیت را در 
اسلام آباد باچالش جدی روبه رو کرد که افغانستان را بدون درد سر 
جدی به چنگ آورده و در دوره حکومت طالبان اولا می تواند خط 
مرزی دیوراند را به سود خود به صورت نهایی حل و فصل کند و ثانیا 
بالاتر از آن این ذهنیت تاریخی را عملیاتی کند که افغانستان  باید 
در پی خروج انگلیس از شبه قاره هند حکمی همچون بلوچستان 
پیدا می کرد و به پاکستان واگذار می شد. دراین نگاه ژنرال ها و 
بوروکرات های پاکستان که درتنگنای عمق استراتژیک با هند 
دشمن اصلی شان قرار دارند خط مرزی طبیعی می باید آمودریا 
وهمسایگی با آسیای مرکزی بود و نه خط دردسر ساز دیوراند. 
با تخریب بخشی از دیوار امنیتی احداث شده ارتش پاکستان 
به دست طالبان این ذهنیت پاکستانی ها با چالش جدی روبه رو 
است. طالب در ذهنیت خود خط مرزی دیوراند را به رسمیت 
نمی شناسد و با نظام های سابق تفاوتی ندارد. معنی دیگر این 
سخن این است که خط دیوراند بی اعتبار است و همان طور که 
امیر عبدالرحمان خان امضا کننده خط دیوراند دردوران ضعف و 
ناتوانی در مقابل قدرت استعماری انگلیس در سال ۱8۹۳ میلادی 
گفته  بود که این خط از قلب پشتون می گذرد وآن را به دوپاره 
تبدیل کرده است و روزی باید از قلب پشتون درآورده شود. طالبان 
نیز همچین باوری دارد. همچنان که همه رژیم های حاکم در 
افغانستان و قومیت پشتون از گذشته تابحال چنین باوری داشته 
و دارند. اما مساله پشتون تنها در تقسیم آن نیست. بحث مهم تر 
ادعای کابل است که روی سه بخش مهم که درمعامله دیوراند به 
باور افغان ها از افغانستان جدا و به امپراتوری استعماری انگلیس 
ملحق شدند و پاکستان وارث آن شده است، یعنی هفت منطقه 
قبایلی، ایالت خیبر پختونخواه و ایالت بلوچستان می باید به قلمرو 
ملی افغانستان بازگردانده شوند. طبق همین برداشت مهلت 
۱۰۰ ساله ای برای اعتبار خط مرزی دیوراند وجود داشته است 
که آن هم دیر زمانی درسال ۱۹۹۳ میلادی پایان یافته است. 
کافی است که در ارتباط با این موضوع درنظر داشته باشیم که 
بلوچستان شرقی ملحق شده به پاکستان به تنهایی ۴۷ درصد 
خاک پاکستان را تشکیل می دهد. روشن است که طالبان با 
تخریب دیوار امنیتی دیوراند پاکستان را درچه تنگنای راهبردی 
قرار داده است و سکوت مطلق خبری در این باره کاملا حساب شده 
است تا مناسبات طالبان و پاکستان را بیش از این متزلزل نکند و 
راهی برای حل معقول این مشکل یافت شود. به نظر می رسد که 
ژنرال های پاکستان دو خطای راهبردی مرتکب شده باشند بدون 
آنکه خود به پیامد های بلند مدت آن توجه داشته باشند. ظاهرا 
منافع کوتاه مدت آن قدر اغوا گرایانه بوده که کار کشته ترین 
ژنرال ها در » ای اس ای« را هم دچار اشتباه محاسباتی کرده است.

نخستین تنش جدی با همسایگان

پیرمحمد ملازهی 
 تحلیلگر مسائل شبه قاره

خون شهدا همیشه 
جریان ساز بوده است 

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با 
دیدار  شهریاری  مجید  شهید  همسر 
و در خصوص فعالیت های علمی شهید 
شهریاری و همسرشان، فعالیت های علمی 
و پژوهشی در صنعت هسته ای و نمونه ای از 
تدابیر و راهبردهای سازمان به منظور حل 
چالش های ساختگی بین المللی در زمینه 
هسته ای گفت وگو کرد. محمد اسلامی 
گفت: این شهیدان خونشان جریان ساز 
است. یعنی خون شهدا همیشه جریان ساز 
بوده است. اصلًا جریان جدیدی بعد از 
همچون  ما  هسته ای  شهدای  شهادت 
در  بودند،  استاد  که  شهریاری  دکتر 
کشور، دانشگاه ها و سازمان انرژی اتمی 
ایران به وجود آمد. معاون رئیس جمهور 
افزود: امروز شاگردان شهدای هسته ای 
و کسانی که از سیره و این شیوه تفکر 
تبعیت می کنند، توانسته اند گستره متنوع 
و متفاوتی را تحت تأثیر قرار بدهند و 
پیشرفت های بیشتری را برای کشور حاصل 
کنند. روح شهدا شاد باشد. وی تصریح 
کرد: از خداوند متعال می خواهیم که ما را 
شرمنده شهدا نکند و این توفیق را داشته 
باشیم که گام هایمان را مستحکم تر برداریم 
و آن مسیری که به سوی قله های پیشرفت و 
در  شان ملت ایران است را بتوانیم یکی پس 

از دیگری فتح کنیم. 


